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                       Protokół z (59) LVIX Sesji 
       Rady Miasta Torunia 

           z 4 września 2014 roku 
 
LVIX (59) sesja Rady Miasta Torunia odbyła się 4 września 2014 roku w sali nr 33 im. 
Mikołaja Kopernika Urz ędu Miasta Torunia. 
 
I. Otwarcie sesji.  

p. M. Frąckiewicz – otworzył (59) LVIX sesję Rady Miasta Torunia. Powitał radnych i 
przybyłych gości. 

II. Przyj ęcie protokołu z LVIII (58) sesji: protokół przyjęto bez uwag. 
 
III. Informacje Przewodniczącego Rady.  
 
p. M. Frąckiewicz – poinformował, że: 

1. Otrzymali Państwo – zgodnie z ustawą  o finansach publicznych, drogą elektroniczną 
informację o przebiegu wykonania budżetu miasta za I półrocze bieżącego roku oraz o 
kształtowaniu wieloletniej prognozy finansowej. 
Wpłynęły także sprawozdania z przebiegu wykonania planów finansowych 
nadzorowanych instytucji kultury i zdrowia. 
 

2. Przekazałem Państwu także raport z konsultacji społecznych dotyczących projektów 
dokumentów kluczowych dla Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych Bydgosko-
Toruńskiego Obszaru Funkcjonalnego.  

3. Otrzymali Państwo również raport z konsultacji społecznych w zakresie programu 
usuwania odpadów azbestowych z terenu miasta. 

4. Uprzejmie przypominam Państwu Radnym, że ustawodawca zobligował radnych do 
składania oświadczeń majątkowych na dwa miesiące przed końcem kadencji. Ostateczny 
termin złożenia oświadczeń upływa 21 września. W oświadczeniach ma być zobrazowany 
aktualny stan majątkowy radnego, dla ułatwienia przekazano mejlem wysokość diet za 
minione 8 miesięcy. Do oświadczenia nie dołącza się kserokopii PIT - u. 

IV. Informacje Prezydenta Miasta:  
 
p. M. Zaleski – zgodnie z § 27 ust. 5 statutu Gminy Miasta Toruń przedstawił informacje 
dotyczące zdarzeń ważnych dla miasta, które miały miejsce od ostatniego posiedzenia rady 
miasta: 
 
1. 1 sierpnia br., pod Pomnikiem ku czci Żołnierzy AK przy pl. Rapackiego, uczciliśmy  

70. rocznicę wybuchu Powstania Warszawskiego. 

2. 7 sierpnia br., na Skwerze Inwalidów Wojennych przy ul. Gałczyńskiego obchodziliśmy 
jubileusz 95 - lecia Związku Inwalidów Wojennych RP. 

3. 15 sierpnia br. obchodziliśmy Święto Wojska Polskiego. 
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4. 31 sierpnia br. obchodziliśmy XXXIV rocznicę podpisania „Porozumień Sierpniowych” 

5. 29 sierpnia br., w przededniu pierwszej rocznicy puszczenia ruchu estakadą przy  
ul. Żółkiewskiego, odbyła się uroczystość nadania estakadzie imienia inż. Marka Sudaka i 
odsłonięcie tablicy pamiątkowej. 

6. 31 sierpnia br., w Parku im. H. Jordana w Krakowie, odsłonięto pomnik generał Elżbiety 
Zawackiej. 

7. W Toruniu pomnik poświęcony Honorowej Obywatelce Torunia odsłonięty zostanie  
26 września br., przed siedzibą Fundacji Generał Elżbiety Zawackiej.  

8. 1 września br. w Zespole Szkół nr 7 odbyła się miejska inauguracja roku szkolnego 
2014/2015. 

9. Na hali widowiskowo-sportowej: 

- 26 - 27 lipca br. – dni otwarte hali, 

- 1-3 sierpnia br. – Międzynarodowy Turniej Koszykówki Mężczyzn, 

- 4 sierpnia br. (spod hali) -  Start Honorowy 2. etapu 71. Tour de Pologne, 

- 10 sierpnia br. – oficjalne otwarcie hali, mecz koszykówki mężczyzn Polska – Niemcy 
(eliminacje do Mistrzostw Europy w 2015 r.). 

10. Na toruńskim lotnisku: 

- w dniach 23 lipca – 2 sierpnia br. - 5. Mistrzostwa Świata w Akrobacji Szybowcowej, 

- w dniach 17 – 21 sierpnia br. - 19. Rajdowe Samolotowe Mistrzostwa Świata. 

11. 2 września br. Gmina Miasta Toruń oraz spółka Toruńska Infrastruktura Sportowa 
zawarły umowę z Wersport Agencja Sportowa Sp. z o.o. na organizację w Toruniu w 
2015 roku Gali Boksu Zawodowego.  

12. Wydarzenia kulturalne: 

-   27 lipca br. - koncert „Lata ZET i Dwójki” na Motoarenie, 

-   31 lipca – 2 sierpnia br. – Festiwal Piosenki i Ballady Filmowej, 

-   22 – 24 sierpnia br. Międzynarodowy Festiwal Harmonijki Ustnej „Harmonica bridge”, 

- 26 – 30 sierpnia br. kolejna edycja Bella Skyway Festiwal, 

- ponadto: festiwal „Europa – Toruń Muzyka i Architektura”, cykl „Koncertów pod 
Gwiazdami”, „Scena Letnia”, seanse światła i dźwięku przy Fontannie Cosmopolis, 

- kino letnie w ruinach Zamku Krzyżackiego, święta ulic (Szeroka, Królowej Jadwigi). 

13. Uczniowie uczęszczający do toruńskich szkół mogą ubiegać się o dofinansowanie zakupu 
podręczników szkolnych w ramach rządowego programu „wyprawka szkolna”. Wnioski 
można składać w szkołach, do 4 września br. 

14. Trwają konsultacje społeczne na temat działalności „Domu Harcerza”. 
 
Inwestycje 

15. Muzeum Piernika ul. Strumykowa 4 - zaawansowanie rzeczowe i finansowe ok. 80%. 

16. CKK Jordanki - zaawansowanie rzeczowe i finansowe 40%. 
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17. Budowa trasy średnicowej ul. Grudziądzka - ul. M. Skłodowskiej - Curie - 
zaawansowanie rzeczowe i finansowe ok. 20%. 

18. Przebudowa ul. Rudackiej zaawansowanie rzeczowe i finansowe ok. 60%. 

19. BiT – City; przebudowa torowiska tramwajowego, budowa węzła przesiadkowego przy 
dworcu Toruń Miasto – zaawansowanie jest nie wielkie, bo nie rozpoczęły się prace w 
sąsiedztwie dworca. To jest poziom 5 – 7%. Modernizacja dworca głównego  - kilkunasto 
procentowe zaawansowanie. 

p. M. Zaleski – poinformował o wydarzeniach, które odbędą się do 25.09.2014 r. 
 
1. Jutro, w piątek: 

- o godzinie 12.00 na placu Rapackiego zainaugurowany zostanie 7. Międzynarodowy 
Festiwal Art Moves / Sztuka Porusza, 

- w godzinach od 16.00 do 19.00 Biuro Toruńskiego Centrum Miasta organizuje święto ulicy 
Szewskiej, 

– o godzinie 20.00 w hali sportowo-widowiskowej odbędzie się Zawodowa Gala Mieszanych 
Sztuk Walki XCage. 

2. W sobotę, 6 września: 

- o godzinie 12.00 na Rynku Nowomiejskim rozpocznie się marsz dobroczynny „Neuca dla 
zdrowia”. Organizatorem marszu jest Fundacja Neuca, która za każdy kilometr przebyty przez 
jednego uczestnika przekaże 2 zł dla toruńskiej Fundacji na Rzecz Hematologii na utworzenie 
w Toruniu banku komórek macierzystych. Spacer Neuca dla zdrowia będzie liczył 8 km i 
zakończy się na placu cyrkowym przy zbiegu ulic Szosy Lubickiej i Przy Skarpie, 

- również o godzinie 12.00 na terenie Wyższej Szkoły Kultury Społecznej i Medialnej 
rozpocznie się plenerowy koncert „Dziękczynienie w Rodzinie” organizowany przez Szkołę i 
Radio Maryja, 

- o godzinie 13.00 na Stadionie Miejskim przy ul. Bema Elana Toruń rozegra towarzyskie 
spotkanie Ruchem Chorzów, środki ze sprzedaży biletów przekazane zostaną Fundacji „Serce 
Dzieciom” oraz dla Domu Dziecka nr 2,  

- o godzinie 16.30 na lodowisku Tor-Tor Klub Sportowy Toruń Hokejowa Spółka Akcyjna 
organizuje uroczystość z okazji 90-lecia toruńskiego hokeja. 

3. W najbliższy weekend, 6 i 7 września miasto wspólnie z Urzędem Marszałkowskim oraz 
Fabryką Cukierniczą Kopernik SA organizuje Święto Piernika. W sobotę o godzinie 
11.00 w Muzeum Etnograficznym rozpoczną się warsztaty i pokazy związane z wyrobem 
pierników, natomiast o godzinie 15.00 z Muzeum na Rynek Staromiejski wyruszy Parada 
Piernikowa, gdzie o godzinie 15.30 Królowi Piernikowemu zostaną przekazane klucze do 
bram miasta i Fabryki Kopernik. Na scenie na Rynku Staromiejskim przez dwa dni 
odbywać się będą występy artystów z Teatru Baj Pomorski, Małej Rewii i Toruńskiej 
Orkiestry Symfonicznej. Ponadto dla najmłodszych zaplanowano szereg atrakcji na 
placach zabaw przy ul. Podmurnej oraz ul. Żeglarskiej. Wydarzenia związane ze Świętem 
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zakończą się w niedzielę na Rynku Staromiejskim koncertem zespołu Afromental – 
początek godzina 20.00. 

Szczegółowy harmonogram Święta Piernika umieszczony jest na stronie internetowej miasta. 

4. Ponadto w najbliższą niedzielę: 

- o godzinie 13.00 na terenie ogrodów parafii pw. Opatrzności Bożej i przy Domu Kultury 
przy ul. Okólnej odbędzie się festyn odpustowo-dożynkowy; festyn poprzedzi msza św. 
odprawiona o godzinie 11.30 w kościele na Rudaku, 

- o godzinie 14.00 na scenie na Rynku Staromiejskim aktorzy z Teatru Baj Pomorski czytać 
będą fragmenty „Trylogii” Henryka Sienkiewicza – Toruń w ten sposób włącza się do akcji 
„Narodowe czytanie Trylogii” zainicjowanej przez Prezydenta Rzeczypospolitej, 

- o godzinie 18.00 w Teatrze Muzycznym przy ul. Żeglarskiej (Pałac Dąmbskich) toruński 
zespół Los Angeles Trio obchodzić będzie jubileusz 20-lecia działalności, 

- o godzinie 19.00 na Motorenie Toruń rozpocznie się ostatnie ligowe spotkanie żużlowców 
Unibaxu Toruń w tym roku - Toruń gościć będzie drużynę z Gdańska. 

5. W środę, 10 września na Stadionie Miejskim przy ul. Bema rozegrany zostanie 36. 
Memoriał im. Grzegorza Duneckiego – początek zawodów godzina 16.30. 

6. Także w środę, 10 września o godzinie 20.00 w kościele pw. Św. Ducha zainaugurowany 
zostanie II Międzynarodowy Festiwal Chóralny im. Mikołaja Kopernika „Per Musicam 
Ad Astra” W tym roku w Festiwalu weźmie udział 13 chórów, w tym 5 z zagranicy: 
Holandii, Sri Lanki, Węgier, Słowenii i Litwy. Festiwal potrwa do soboty, 13 września. 

7. W piątek, 12 września o godzinie 12.00 w Ratuszu Staromiejskim zostaną wręczone 
nagrody laureatom 36. Międzynarodowego konkursu plastycznego dla dzieci i młodzieży 
„Moja przygoda w muzeum”. 

8. Także w piątek, 12 września, w tym samym miejscu - Ratuszu Staromiejskim o godzinie 
15.00 parom małżeńskim wręczone zostaną medale Prezydenta Rzeczypospolitej za 
długoletnie pożycie małżeńskie. 

9. W dniach od 12 do 14 września na hali sportowo-widowiskowej rozegrany zostanie XII 
Memoriał im. Wojtka Michniewicza w koszykówce. Oficjalne otwarcie Turnieju nastąpi 
w piątek, 12 września o godzinie 19.00. 

10. W sobotę 13 września o godzinie 16.00 na Stadionie Miejskim przy ul. Bema rozegrany 
zostanie mecz eliminacyjny Mistrzostw świata kobiet w piłce nożnej Kanada 2015, 
pomiędzy reprezentacjami Polski i Irlandii Północnej. 

11. W środę, 17 września o godzinie 16.30 na Cmentarzu Ofiar II wojny światowej przy ul. 
Grudziądzkiej odbędzie się uroczystość patriotyczna z okazji Dnia Sybiraka. Wydarzenie 
poprzedzi msza św. odprawiona o godzinie 15.00 w kościele pw. Miłosierdzia Bożego i 
św. Faustyny. 
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12. W sobotę, 20 września w godzinach od 14.00 do 19.00 na terenie boiska Szkoły 
Podstawowej nr 17 przy ul. Rudackiej 15 Towarzystwo Przyjaciół Dzieci Koło Rudak 
organizuje festyn osiedlowy - Rudak dzieciom. 

13. We wtorek, 23 września o godzinie 14.00 w sali koncertowej Zespołu Szkół Muzyczny 
odbędzie się uroczystość wręczenia toruńskim nauczycielom aktów mianowania. 

14. Także we wtorek, 23 września o godzinie 18.00 w Auli Uniwersytetu Mikołaja Kopernika 
zainaugurowana zostanie konferencja „Toruńskie Dni Opieki Długoterminowej”, 
organizowana przez Toruńskie Zakłady Materiałów Opatrunkowych SA. Konferencja 
potrwa do czwartku, 25 września. 

Trwa gromadzenie środków na rzeźbę pomnikową upamiętniającą generał Elżbietę Zawacką, 
informacja o numerze konta znajduje się na stronie internetowej miasta i w Biurze Rady 
Miasta. Uroczystość odsłonięcia rzeźby przy ul. Podmurnej odbędzie się w piątek, 26 
września o godzinie 12.00. Wydarzenie objęte jest Honorowym Patronatem Prezydenta 
Rzeczypospolitej. 

V. Przyjęcie porządku obrad. 

p. M. Frąckiewicz – poprosił o wprowadzenie w imieniu Konwentu Seniorów do porządku 
obrad po punkcie 12 druku nr 1044. 

GŁOSOWANIE:  

Zmiana porządku obrad. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Zmiana została przyj ęta. 

VI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zawarcia porozumienia z Samorządem 
Województa Kujawsko – Pomorskiego w celu wspólnego aplikowania o środki w 
ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Kujawsko – Pomorskiego 
na lata 2007 – 2013 – DRUK NR 1012. 

p. A. Zakrzewski – przedstawił projekt uchwały. 

Opinie: 

Komisja metropolitalna – zał. nr 1. 

Pytania: 

p. W. Przybyszewski – zapytał, czy należy wyłożyć 138 tys. zł, aby otrzymać 666 660 zł ? 

p. A. Zakrzewski – odpowiedział, że tak, ale 38 tys. zł zostanie zwrócone z Urzędu 
Marszałkowskiego. 

Dyskusja: 

p. M. Rzymyszkiewicz – wskazał, że to jest bardzo dobry kierunek działania, bardzo dobrze 
przygotowany projekt. Toruń inwestuje 100 tys. zł, a bierze udział we wspólnym projekcie 
toruńsko – bydgoskim na kwotę 2 mln zł, który jest kolejnym krokiem na drodze do 
integracji, więc nie ma sensu wyliczać, kto i ile jest beneficjentem projektu. 

GŁOSOWANIE:  
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Uchwała według druku nr 1012. Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 841/14). 

VII. Rozpatrzenie projektów uchwały: 

- w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta Torunia na lata 2014-
2040 – DRUK NR 1031, 

- zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu miasta na rok 2014 - DRUK NR 1032 – I i II 
CZYTANIE.  

p. A. Pietrzak – przedstawiła projekty uchwał. 
 
Opinie: 
 
KB – zał. nr 2, 5. 
 
KOiS – zał. nr 3, 6. 
 
KIiOŚ – zał. nr 4, 7. 
 
I czytanie 
 
Pytania: 
 
p. S. Kruszkowski – zapytał, czy wiadomo, jak kwota 1.5 mln zł na dofinansowanie sportu 
na najwyższym poziomie zostanie spożytkowana ?  
 
p. J. Więckowski – odpowiedział, że zgodnie z procedurą środki mogą być rozdysponowane 
w 2 formach; albo konkurs na promocję, albo konkurs na dotację. W najbliższym czasie jest 
przewidywany konkurs na dotacje, na organizację otwartych treningów, spotkań dla 
mieszkańców i poprzez udział w szkołach na zajęciach w-f. Każdego roku tego typu konkurs 
jest ogłaszany. 
 
Dyskusja: 
 
p. W. Przybyszewski – stwierdził, że nad przesunięciami budżetowymi na kwotę  2 855 tys. 
zł można by przejść do porządku dziennego. W zmianie do budżetu i WPF są zawarte rzeczy, 
o które PO od początku kadencji wnioskowała. To wreszcie dokonanie gruntownej analizy 
przez firmę ratingową w zakresie kondycji finansowej gminy. To rzecz bardzo ważna i 
dobrze, że pod koniec kadencji zwrócono uwagę i znaleziono środki, co pozwoli pokazać, w 
jakiej kondycji jest miasto. Ten plan 3 letni pozwoli również na utrzymanie tej oceny przez 
najbliższe 3 lata.  
Nawiązał do sprawy dotyczącej sportu kwalifikowanego na najwyższym poziomie. Z 
niepokojem można obserwować wydawanie środków na sport kwalifikowany,  nie tyle pod 
kątem wyników, ale pod kątem wzrostu środków w 2014 r. W 2013 r. planowano wydać 3.5 
mln zł, a po dołożeniu poziom wydatków wzrośnie do 6 mln zł.  
Za pozytywne należy odebrać to, że uwzględnia się sprawy kujawsko-pomorskiego lotniska, 
oraz przebudowę ul. Gagarina.  
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WPF dotyczy lat 2014 – 40. Warto zwrócić uwagę na 2015 r. Z WPF - u można zauważyć, że 
dochody diametralnie spadają o ponad 100 tys. zł, inwestycje o 50%, a zadłużenie 
nieznacznie, stąd czekają miasto trudne czasy. 
 
II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1031. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 842/14). 

Uchwała według druku nr 1032. Wynik głosowania: 21– 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 843/14). 

Oświadczenie: 

p. T. Kruszyński – podziękował wszystkim, którzy przyczynili się do pozytywnego 
rozpatrzenia wniosku klubu SLD o przyznanie dodatkowych środków dla Książnicy 
Miejskiej. Miasto co roku przyznaje 1 mln zł, ale to jest 40% kosztów funkcjonowania 
placówki, która ma wiele filii i prowadzi akcje propagujące czytelnictwo. W czasach upadku 
czytelnictwa każda forma wspierania jest dobra i z punktu widzenia społecznego są to dobrze 
wydane pieniądze.  
Przyznał, że nie wiedział, że aktor Keanu Reeves przyjmie 20 tys. zł za reklamowanie 
Torunia w ramach dotacji dla TAK-u. 
 
VIII. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia stawek 
dotacji przedmiotowych udzielanych z budżetu miasta zakładom budżetowym w 2014 
roku – DRUK NR 1038. 
 
p. A. Pietrzak – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KB – zał. nr 8. 
 
Pytania: 
 
p. A. Myrcha – zapytał, kiedy można spodziewać się remontów pozostałych pustostanów ? 
Czy remontowane lokale to są też użytkowe ?  
 
p. M. Mikulska  – odpowiedziała, że remonty są tylko lokali mieszkalnych. Pozostałe 
remonty mieszkań będą w przyszłym roku, są też wskazywane mieszkania za remont osobom 
oczekującym.  
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, jaka jest główna lokalizacja mieszkań ?  
Od kiedy stoją puste lokale ?  
Jaka jest struktura mieszkań w podanym metrażu ?  
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p. M. Mikulska  – odpowiedziała, że lokalizacja dotyczy całego Torunia; ul. Gagarina, 
Bydgoska, Grudziądzka, Jagiellończyka, Jęczmienna. To są lokale 1-3 pokojowe.  
Terminy zwolnień mieszkań nastąpiły poprzez naturalny ruch i eksmisje. Najstarsza data to 
marzec 2013 r. Zakres remontu był tak duży, że nikt nie chciał wziąć lokalu za remont, a 
ZGM robi większe remonty niż w mieszkaniach.  
 
p. W. Przybyszewski – nie można odtworzyć pytania.  
 
p. M. Mikulska  – odpowiedziała, że trwają przetargi. Dotacja nie jest na całość. ZGM 
wykłada własne środki na remonty. Już rozpoczęto ogłaszanie przetargów i to potrwa do 
końca września, remonty potrwają 6-8 tygodni i będą zasiedlenia. 
 
p. B. Królikowska – Ziemkiewicz – zapytała, czy do końca roku zostaną zrealizowane 
zadania ?  
 
p. M. Mikulska  – odpowiedziała, że na 10 mieszkań są już wybrane firmy. Teraz będą 
ogłaszane następne przetargi. 
 
Dyskusja: 
 
p. W. Przybyszewski – odniósł się z uznaniem do inicjatywy, bo pustostan w ilości 71 
mieszkań wreszcie zostanie zasiedlony. Ta uchwała wymaga poparcia, bo są rozpoczęte 
przetargi. Lokal mieszkalny, który nie jest użytkowany, niszczeje i należą się słowa uznania z 
powodu chęci do zasiedlenia lokali. 
 
Uchwała według druku nr 1038. Wynik głosowania: 20 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 844/14). 
 
p. W. Przybyszewski – poprosił o 15 min. przerwy dla klubu radnych PO. 
 
p. M. Frąckiewicz – ogłosił przerwę. 
 
Po przerwie. 
 
IX. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zasad 
wynajmowania lokali użytkowych, garaży, powierzchni pod reklamę oraz 
nieruchomości lub ich części stanowiących własność Gminy Miasta Toruń którymi 
gospodaruje Zakład gospodarki Mieszkaniowej w Toruniu – DRUK NR 1004 – II 
CZYTANIE.  
 
p. E. Kowalska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 9. 
 
Pytania: 
 
p. A. Rojewski – zapytał, co dana osoba musi zrobić, żeby spełnić wymogi stawiane przez 
UE ? 
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p. E. Kowalska – odpowiedziała, że mikro przedsiębiorstwa zatrudniają mniej niż 10 osób i 
roczny obrót nie przekracza 2 mln euro. 
Podmioty wnioskujące o obniżkę stawki czynszu muszą spełniać wymogi określone w 
rozporządzeniu Rady Ministrów. Będą musiały złożyć zaświadczenia o pomocy de minimis, 
jaką otrzymały np. w poprzednim roku i 2 poprzednich latach, lub oświadczenie o nie 
otrzymaniu pomocy, a także wszelkie inne informacje niezbędne do udzielenie pomocy. To 
wszystko jest uregulowane w art. 37 ust. 1 ustawy z 30.04.2004 r. 
 
Dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 1004. Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 845/14). 
 
X. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Programu usuwania azbestu z 
terenu Miasta Torunia”– DRUK NR 1037. 
 
p. H. Pomianowska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 10. 
 
Pytania: 
 
p. M. Rzymyszkiewicz – przyznał, że nie ma uwag do przygotowanego programu. Jedyną 
drobną wątpliwość budzi fakt zapewnienia 5 tys. zł na cele informacyjno - edukacyjne na lata 
2014-32. Czy nie należy zwiększyć tej kwoty na przygotowanie kampanii szczególnie do 
właścicieli budynków, gdzie są pokryte dachy azbestem ?  
 
p. H. Pomianowska – odpowiedziała, że może w zapisie jest błąd, że to ma być 5 tys. 
zł/rocznie na przeprowadzenie głównie kampanii edukacyjnej, która informowałaby 
mieszkańców o możliwościach dofinansowania.  
Miasto będzie starało się o fundusze na kampanie ze środków ogłaszanego co rocznie przez 
ministra gospodarki konkursu. W tym przypadku będzie to azbest 2015. Są możliwości 
uzyskania na kampanię funduszów zewnętrznych. 
 
p. Z. Ernest – zapytał, czy jakiekolwiek prace związane z usuwaniem azbestu wymagają 
wiedzy i zgody gminy ?  
Czy musi być to poprzedzone zgłoszeniem ?  
W jaki sposób gmina kontroluje zgłoszone prace związane z usuwaniem azbestu ?  
 
p. H. Pomianowska – odpowiedziała, że osoba posiadająca azbest powinna zgłosić chęć 
wymiany do WAiB. Tam zostanie poinformowana, że gmina ma dofinansowanie kosztów 
utylizacji, czyli ok. 50% kosztów usunięcia azbestu. Żeby otrzymać te środki, to musi 
dostarczyć protokół przekazania odpadów na składowisko odpadów niebezpiecznych. W 
przypadku Torunia jest to Małociechowo gm. Pruszcz. 
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p. Z. Ernest – zapytał, co to jest płyta karo ?  
 
p. H. Pomianowska – odpowiedziała, że to jest płyta płaska. 
 
p. Z. Ernest – zapytał, czy pod pojęciem Rubinkowo mieści się też SM Na Skarpie ?  
 
p. H. Pomianowska – odpowiedziała, że cały obszar. 
 
p. Z. Ernest – zapytał, czy po wykonaniu prac dociepleniowych osiedla Na Skarpie i 
Rubinkowie są wolne od azbestu ? 
 
p. H. Pomianowska – odpowiedziała, że azbest został zabezpieczony. Jeśli zostanie on 
pokryty styropianem i tynkiem, to jest on unieszkodliwiony. Najlepiej byłoby go usunąć. 
 
p. Z. Ernest – zapytał, czy gmina nie występowała o usunięcie takiego azbestu ? Przy tych 
pracach nadłamano płyty, nie wyrwano i zostały na to przyklejono płyty styropianu.  
Czy gmina nie stawiała ostrzejszych wymagań związanych z pracami, aby doprowadzić do 
wyeliminowania azbestu ? 
 
p. H. Pomianowska – odpowiedziała, że nie, ale to zagadnienie można wprowadzić i zająć 
się tym w jakimś stopniu, tam, gdzie to jest jeszcze możliwe. 
 
p. A. Rojewski – zapytał, czy wiadomo, ile osób zachorowało na skutek obecności azbestu w 
Toruniu ? 
Czy azbest ma wpływ na płuca i inne organy zewnętrzne ?  
 
p. H. Pomianowska – odpowiedziała, że nie ma takich danych. Generalnie są to tylko drogi 
oddechowe. 
 
p. U. Polak – wskazała, że w 2 przedszkolach miejskich podczas wznoszenia w latach 60. był 
używany azbest. On jest na ścianach. Budynki przedszkoli są pokryte elewacją. 
Zawnioskowała, aby podczas remontów uwzględniono i zlikwidowano warstwy azbestu.  
 
p. H. Pomianowska – dodała, że w ostatnich latach ustawa zezwoliła na składowanie azbestu 
w ziemi i na taką utylizację. Prace zabezpieczające powinny chronić mieszkańców. 
 
p. M. Frąckiewicz – ad vocem. Zapytał, jak postępuje się z usuniętym materiałem pod 
względem transportu i ile miejsc składowania azbestu jest w Toruniu np. poprzez dołowanie ? 
 
p. H. Pomianowska – odpowiedziała, że firmy odpowiedzialne za utylizację azbestu są 
zobowiązane do właściwej utylizacji. Materiał powinien być zapakowany w specjalnych 
workach i przewieziony do miejsca składowania niebezpiecznych odpadów. W planach jest 
budowa 2 składowisk na terenie województwa.  
Ostatnio były propozycje, że pojedynczy właściciel może sam usuwać azbest. Na razie nie 
przyjęto tych propozycji, ale w tym kierunku idzie ustawodawstwo. 
 
p. M. Frąckiewicz – zapytał, czy wiadomo, gdzie w Toruniu azbest jest przechowywany 
poprzez dołowanie ?  
Dlaczego procedura dotycząca informacji o zabezpieczeniu materiałów nie została dołączona 
do prezentowanego materiału ?  
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p. H. Pomianowska – odpowiedziała, że nie ma informacji odnośnie specjalnie 
wyznaczonych miejsc do przechowywania.  
 
p. J. Beszczyński – wskazał, że w uzasadnieniu jest napisane, że dokonano inwentaryzacji w 
2004 r. i zaktualizowano ją w 2013 r. Czy można stwierdzić ile w ciągu tych lat w legalny 
sposób zostało zrobione, a ile pojawiło się materiałów na nielegalnych wysypiskach śmieci ? 
Czy w tym zakresie są dostępne jakieś dane ?  
 
p. H. Pomianowska – odpowiedziała, że od 2011 r. jest obowiązek posiadania bazy 
azbestowej, która ma elektroniczny system ewidencyjny nieruchomości, czyli jest działka i 
obręb. Ewentualna lokalizacja takich osób jest możliwa.  
Informacje pochodzą głównie od osób, które zgłosiły się po dofinansowanie kosztów.  
 
p. J. Beszczyński – ad vocem. Wskazał, że nawet jeśli będzie 90% dofinansowania, to znajdą 
się ludzie, którzy zdejmą dach i wrzucą płyty do parku lub lasu. Działania powinny polegać 
na monitorowaniu takich osób.  
 
p. M. Frąckiewicz – poprosił przedmówcę o zabranie głosu w dyskusji. 
 
p. H. Pomianowska – odpowiedziała, że przygotowała program, który ma pomóc o ubieganie 
się o środki z zewnątrz. Jeśli gmina dostanie środki z WFOŚ, to będzie odpowiedzialna za 
sferę merytoryczną i finansową utylizację azbestu.  
 
p. J. Beszczyński – ad vocem. Zapytał, czy w ramach tych czynności można pomóc Straży 
Miejskiej lub innym służbom w egzekwowaniu konsekwencji wobec osób wyrzucających 
tego typu materiały ? 
 
p. H. Pomianowska – odpowiedziała, że to zostanie wzięte pod uwagę. 
 
p. A. Rojewski – zapytał, czy działkowiec może zdjąć azbest sam bez firmy i może dokonać 
neutralizacji ? 
 
p. H. Pomianowska – odpowiedziała, że nie, bo obecnie nie ma możliwości indywidualnego 
zdejmowania azbestu. Należy stosować się do przepisów prawa, rozporządzenia ministra 
gospodarki. Sporo osób zdejmujących azbest z ogrodów działkowych dostało 
dofinansowanie. 
 
p. B. Królikowska – Ziemkiewicz – zapytała, ile wniosków dotąd złożono ?  
Czy osoby, które dotąd złożyły wnioski otrzymają informację o takim programie i 
dofinansowaniu ?  
 
p. H. Pomianowska – odpowiedziała, że mieszkańcy zostaną poinformowani, że miasto 
będzie ubiegało się o środki z WFOŚ i będzie prośba o złożenie informacji od właścicieli 
azbestu. Do tej pory jest 9 informacji od tych samych osób z terenu miasta, a budynków było 
ponad 500, na których był azbest. Będzie przeprowadzona kampania do mieszkańców, żeby 
zgłaszali się odnośnie zdjęcia azbestu. 
 
Dyskusja: 
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p. W. Przybyszewski – potwierdził informacje dotyczące prawidłowego funkcjonowania 
systemu usuwania azbestu w Toruniu. Taki azbest był usuwany z dachów boksów 
śmietnikowych na Zieleńcu. Są procedury określone i firmy specjalistyczne, które usuwają 
azbest do wskazanych lokalizacji.  
Ważna sprawa została poruszona przez radnego Z. Ernesta. Ona nie dotyczy miasta, a 
właścicieli lub zarządców nieruchomości. Podzielił zdanie, że w filarach przyokiennych w 
momencie rozpoczęcia docieplania budynków płyty azbestowe zostały zakryte styropianem. 
W latach 90. przy docieplaniu budynków norma przenikania ciepła przez ściany zewnętrzne 
wynosiła 0.35 W x K/m2 i od tego czasu do dziś współczynnik ulegał zmniejszaniu i wynosi 
0.25. Dobrze byłoby, żeby zarządcy przeprowadzili audyt energetyczny. Z niego będzie 
wynikało, czy trzeba wykonać docieplenia, bo nie wykluczone, że budynki z lat 90. trzeba 
będzie ponownie docieplić i w ramach tego programu uwzględnić usunięcie płyt 
azbestowych. 
 
p. J. Beszczyński – podziękował za przygotowanie programu. Warto wykorzystać bazę 
danych i przekazać odpowiednim służbom, żeby rozliczać osoby lub instytucje, które nie 
respektują zasad usuwania.  
 
p. M. Frąckiewicz – przyznał, że program jest dobrze zrobiony pod założone potrzeby. 
Założono możliwość pozyskania środków zewnętrznych na usuwanie azbestu.  
Przy tak wielkim trudzie przygotowania programu można było się pokusić o popracowanie 
nad wspomnianymi w dyskusji uwagami. Usuwanie to jedna z rzeczy, a pod 
zinwentaryzowane potrzeby będą starania o pozyskanie środków na usuwanie azbestu. 
Są procedury dla instytucji, które przestrzegają je. Pozostaje nie mała ilość ton związanych z 
budownictwem jednorodzinnym, które mogą być różnie usuwane. Warto zastanowić się nad 
środkami, które będą zmuszały do respektowania procedur.  
Należy wskazać miejsca, gdzie można bezpiecznie składować azbest. Chodzi o 
zabezpieczanie odpadów, które pochodzą z różnych obiektów.  
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1037. Wynik głosowania: 20 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 846/14). 
 
XI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie powołania członków Rady Seniorów 
Miasta Torunia – DRUK NR 1033 - wybór komisji skrutacyjnej. 
 
p. L. Chamarczuk – Mazurek – przedstawiła projekt uchwały. 
 
p. M. Frąckiewicz – poinformował, że w pierwszej części będą rozdane karty do głosowania 
osób, które zostały zakwalifikowane z tzw. naboru publicznego. Na liście jest 31 nazwisk. 
Odbędzie się głosowanie na kartach. Po wyborze komisja skrutacyjna przystąpi do liczenia 
głosów. Będzie potrzebny czas na policzenie. Następnie będą wskazane osoby przez radę 
miasta. Tu będzie dokonany wybór. Po kilku minutach przerwy prezydent wskaże osoby, 
które z jego rekomendacji będą reprezentowały radę seniorów. 
 
p. M. Frąckiewicz – ogłosił 20 min. przerwy. 
 
Po przerwie. 
 
p. M. Frąckiewicz – poprosił o powołanie komisji skrutacyjnej. 
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GŁOSOWANIE:  

Powołanie komisji skrutacyjnej w składzie: radni A. Myrcha, D. Zając, K. Buława. 
Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Komisja została powołana. 
 
p. M. Frąckiewicz – poprosił o wskazanie nazwisk osób, które zdaniem radnych powinny 
zasiadać w radzie seniorów. 
 
p. W. Przybyszewski – zgłosił kandydatury p. G. Potarzyńskiego i p. W. Kaźmierkiewicza. 
Obaj panowie spełniają warunki wynikające z uchwały i ustawy. 
 
p. M. Jakubaszek – zgłosił kandydatury radnego Z. Ernesta i F. Bejfusa. 
 
p. J. Beszczyński – zgłosił kandydatury radnego A. Rojewskiego i p L. Lach. 
 
p. T. Kruszyński – zgłosił kandydaturę p. W. Hajdasa. 
 
p. W. Przybyszewski – wskazał, że zgodnie z przepisami radny, który ma interes prawny, nie 
powinien brać udziału w głosowaniu. Poprosił o wyjaśnienie doradcę prawnego rady. 
 
p. M. Krystek  – wyjaśnił, że trudno odpowiedzieć na to pytanie ad hoc. Tu chodzi bardziej o 
interes faktyczny niż prawny. Poprosił o chwilę czasu do analizy. 
 
p. M. Frąckiewicz – zapytał, czy dotyczyłoby to całego głosowania nad uchwałą ?  
 
p. M. Krystek  – odpowiedział, że jest głosowanie nad całością uchwały. W głosowaniach, 
gdzie jest wskazanie przez radę, radny nie mógłby uczestniczyć w głosowaniu na siebie. Nad 
całością uchwały może głosować. 
 
p. D. Zając – odczytała protokół Komisji Skrutacyjnej z wyboru osób do rady seniorów z 
naboru publicznego. 
 
p. M. Frąckiewicz – poinformował, że w głosowaniu nad osobami zgłoszonymi z rady 
miasta udziału w głosowaniu nie wezmą radni: A. Rojewski i Z. Ernest. Głosowanie odbędzie 
się elektronicznie. 
 
GŁOSOWANIE:  

Głosowanie kandydatur z rady miasta. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0.  
 
p. M. Frąckiewicz – ogłosił 5 min. przerwy. 
 
Po przerwie. 
 
p. M. Zaleski – odczytał nazwiska osób rekomendowanych przez prezydenta miasta. 
 
p. M. Krystek  – poinformował, że o składzie rady radni zdecydowali, a teraz jest potrzeba 
podjęcia uchwały, wobec powyższego radni objęci projektem uchwały, są uprawnieni do 
głosowania. 
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GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1033. Wynik głosowania: 20 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 847/14). 
 
p. M. Jakubaszek – zgłosił wniosek formalny o zmianę porządku obrad i wprowadzenie 
druku nr 1043. 
 

GŁOSOWANIE:  

Wniosek formalny – druk 1043. Wynik głosowania: 14 – 4 – 2.  
 
XII. Rozpatrzenie projektu apelu w sprawie wprowadzenia bezpłatnego przejazdu 
autostradą A1 na odcinku między węzłami Turzno - Czerniewice oraz przywrócenia 
bezpośredniego połączenia Torunia z węzłem Czerniewice – DRUK NR 1043. 
 
p. M. Jakubaszek – przedstawił projekt uchwały.  
 
Pytania: 
 
p. M. Rzymyszkiewicz – zapytał, czy wnioskodawcy znają treść odpowiedzi, którą udzieli 
minister infrastruktury na apel rady miasta ?  
 
p. M. Jakubaszek – odpowiedział, że zna treść odpowiedzi. 
 
p. M. Rzymyszkiewicz – zapytał, czy radny może przytoczyć powody, dla których nie doszło 
do zwolnienia z opłat tego odcinka autostrady ? 
 
p. M. Jakubaszek – zapytał, czy ma odczytać 2 stronicowe pismo ministra ? 
 
p. M. Rzymyszkiewicz – odpowiedział, że tak. 
 
p. M. Jakubaszek – odczytał stanowisko z ministerstwa  - zał. nr 11. 
 
p. S. Kruszkowski – zapytał, dlaczego na początku apelu jest napisane, że opłaty mają być 
zniesione na odcinku węzła Turzno – Czerniewice, skoro węzła Czerniewice jeszcze nie ma ? 
 
p. M. Jakubaszek – odpowiedział, że jest, ale nie jest połączony bezpośrednio wjazdem do 
Torunia. 
 
p. S. Kruszkowski – zapytał, czy nie lepiej apelować najpierw o połączenie tego węzła z 
wjazdem do Torunia, a potem żądać bezpłatnego przejazdu ? 
 
p. M. Jakubaszek – odpowiedział, że wnioskowane rozwiązanie można wprowadzić bez 
dokonywania tego węzła w tym momencie bo takie szlaki istnieją.  
W pierwszej kolejności wnosi się o bezpłatną obwodnicę, aby skorzystać z wybudowanych 
dróg, aby można było wjeżdżać na obwodnicę, ale również docelowo wprowadzić 
rozwiązanie, które będzie umożliwiało wjazd na autostradową obwodnicę Torunia 
dodatkowym planowanym węzłem. 
W medialnych wypowiedziach GDDKiA było powiedziane, że do połowy br. miała być 
przedstawiona i wdrażana koncepcja tego węzła. Jest początek września i nie ma żadnych 
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informacji, co do jakichkolwiek koncepcji. Zwlekanie dalej z tą kwestią powoduje, że 
problem jest nierozwiązany, a opłaty są wciąż pobierane.    
 
p. S. Kruszkowski – ad vocem. Zapytał, dlaczego węzeł Turzno, a nie Lubicz ?  
 
p. M. Jakubaszek – odpowiedział, że w 2011 r. był oddany węzeł Lubicz, a przyszłość węzła 
Turzno nie była przesądzona. Dopiero później oddano ten węzeł, stąd ta zmiana.  
Węzeł Turzno miał być nazwany węzłem Toruń-Północ, dlatego, że znajduje się w odległości 
kilku kilometrów od Torunia. 
 
p. J. Gulewski – zapytał, czy wnioskodawcy mają jakiekolwiek dane dotyczące natężenia 
ruchu w pobliżu zespołu staromiejskiego, skoro bezpłatna obwodnica miałaby odciążyć 
miasto od ruchu tranzytowego ?  
Czy nie jest tak, że budowana trasa nowomostowa wskazuje, że część tego ruchu będzie 
wyprowadzona w granice gminy ? 
 
 
p. M. Jakubaszek – odpowiedział, że nie opiera się na żadnych badaniach tylko na relacjach 
mieszkańców z lewobrzeżnej części miasta, którzy wskazują, że samochody wjeżdżają do 
miasta, żeby nie płacić za autostradę. 
 
p. J. Gulewski – ad vocem. Zapytał, skąd pewność, że ruch tranzytowy przy dużym natężeniu 
zależy od darmowej obwodnicy lub istniejących nowych dróg w mieście ?  
Czy radny dysponuje analizami, czy tylko wiedzą potoczną ?  
 
p. M. Jakubaszek – odpowiedział, że nie dysponuje analizami. Przyznał się, że opiera się na 
dokumentach przyjętych przez radę miasta, wskazując na potrzebą zwolnienia z opłat 
autostradową obwodnicą Torunia. To są głosy mieszkańców. Radni nie mają możliwości 
osobistego zlecania analiz.  
 
p. J. Kowalski – poprosił o przypomnienie, które kluby w 2011 r. głosowały za apelem. 
 
p. M. Jakubaszek – odpowiedział, że wszystkie kluby jednogłośnie przyjęły wówczas 
projekt apelu. 
 
Dyskusja: 
 
p. M. Rzymyszkiewicz – zaznaczył, że w 2011 r. wszystkie kluby głosowały za bezpłatną 
obwodnicą Torunia i to nie zmienia się. Oczekiwania i poglądy są takie same. Chodzi o 
formę.  
Szkoda, że ten projekt nie został opracowany na posiedzeniu komisji. Można było 
dopracować apel, bo jest w nim kilka delikatnych nieścisłości.  
Od 2011 r. i odpowiedzi z ministerstwa infrastruktury, nie zmienił się stan prawny ani 
faktyczny i dalej nie ma możliwości zwolnienia tego odcinka autostrady z pobierania opłat. 
Powtarzanie apelu jest błędem i naraża radę miasta na małą kompromitację. Zadeklarował, że 
nie będzie popierał apelu. 
 
p. T. Kruszyński – wskazał, że w 4 akapicie jest błąd: zamiast słowa światowego 
dziedzictwa jest świadectwa. To należy poprawić. 
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p. W. Przybyszewski – stwierdził, że można różnić się na sali, ale nie można ośmieszać się. 
Projekt apelu jest bliski temu. 
Co do przywrócenia węzła Czerniewice, który będzie łączył A 1 z DK 91 nie ma wątpliwości. 
Co do bezpłatnego przejazdu autostradą na odcinku węzła Turzno – Czerniewice są różnice. 
Wnioskodawca powołał się na fakt, że wzrosła ilość samochodów wjeżdżających tranzytem 
przez Toruń i w związku z tym trzeba wprowadzić węzeł Czerniewice, który obecnie łączy 
A1 z S10 i bezpłatny odcinek do Turzna. 
Można sobie wyobrazić tira jadącego z Cieszyna do Gdańska, który chce zaoszczędzić 2 zł i 
w Ciechocinku zjeżdża na DK91 do Torunia, przejeżdża Toruń i w Turznie wjeżdża na A1. 
Nikt takich rzeczy nie robi i nie będzie robił. Apelowanie o bezpłatny odcinek do Turzna jest 
śmieszne. 
Całą energię trzeba skupić na połączeniu DK91 w Czerniewicach z A1. To jest najważniejszy 
cel. Klub radnych PO nie poprze apelu. 
 
p. M. Frąckiewicz – wskazał, że sprawa jest istotna dla Torunia. Podstawową kwestią jest 
powstanie w Czerniewicach pełnoprawnego węzła łączącego DK91 z A1. Wtedy powstanie 
właściwa obwodnica Torunia przy możliwości skomunikowania od Czerniewic do Turzna.  
Gdy w Czerniewcach można było wjeżdżać na A1, to wszyscy głosowali za i miasto 
otrzymało wsparcie wszystkich parlamentarzystów, którzy wspierali w tych działaniach.  
Poddawanie wątpliwości konieczność chronienia zabytkowej substancji starówki wydaje się 
nie do przyjęcia. Każdy wyprowadzony pojazd poza miasto jest ochroną dla zabytków miasta. 
Największe korki powstają w Lubiczu i modyfikacja na bezpłatny odcinek Turzno -
Czerniewice powoduje zmniejszenie w jakiś sposób tego korka.  
Jeśli w sposób prawidłowy zostanie węzeł w Czerniewicach, to będą mniejsze korki. 
Wszelkie apele są bezskuteczne i dla tych, którzy podejmują decyzje nie są podstawową 
rzeczą. Nie wolno radzie miasta nie wypowiadać się w takich sprawach. Trzeba pokazać 
mieszkańcom, że radni są żywo zainteresowani rozwiązaniem problemu, jakim jest właściwa 
obwodnica Torunia.  
Taki apel powinien zostać podjęty i skierowany do Prezesa Rady Ministrów, i oczekiwać 
kolejnej odpowiedzi. Być może będzie on przyczynkiem do pochylenia się niektórych osób, 
żeby rozwiązać ten problem.  
 
p. J. Gulewski – przypomniał, że na początku PiS organizuje konferencję prasową, a potem 
mówi, że wystosuje apel do Prezesa Rady Ministrów i faktycznie go pisze.  
Teraz jest tak, że Konwent Seniorów musiał dwukrotnie zajmować się treścią apelu i jest on 
poprawiany na kolanach.  
Przygotowany projekt jest formalnym gniotem. Przeprosił, że tak powiedział, ale tak jest.  
Grupa radnych, którzy przygotowali apel i powołują się na niego przywołuje interes 
faktyczny, interes miasta i mieszkańców. Faktycznym interesem jest dopilnowanie, aby jak 
najszybciej powstał II etap trasy nowomostowej, która załatwi przejezdność miasta. Dopiero 
budowa tej trasy od pl. Daszyńskiego do ul. Grudziądzkiej jest w stanie załatwić 
przepustowość.   
 
p. W. Przybyszewski – przyznał, że z uwagą wysłuchał wystąpienia przewodniczącego rady 
miasta. W tej wypowiedzi było powiedziane, że to jest obwodnica Torunia. Doskonale 
wiadomo, że to nie jest obwodnica. W przypadku pojawienia się możliwości wjazdu i zjazdu 
z/do Torunia na węźle Czerniewice będzie zupełnie inna sytuacja. Obecnie nie ma obwodnicy 
Torunia i nie można nawzajem wprowadzać się w błąd. 
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p. M. Frąckiewicz – zaznaczył, że powiedział, że właściwa obwodnica będzie w momencie 
wybudowania węzła. Jeśli były użyte sformułowania dotyczące obwodnicy Torunia, to w 
kontekście prawdziwego węzła w tamtej lokalizacji. Również zostało przywołane zdanie, że 
w tamtym czasie, kiedy wszyscy radni popierali stanowisko o bezpłatnej części obwodnicy, 
była to obwodnica Torunia, bo był węzeł Czerniewice. Węzeł jest warunkiem podstawowym, 
żeby była to obwodnica Torunia. 
 
p. W. Przybyszewski – wskazał, że przewodniczący potwierdził, że celem najważniejszym 
jest budowa węzła Czerniewice. Apel w cz. I eksponuje sprawę wprowadzenia bezpłatnego 
przejazdu między węzłami Turzno – Czerniewice oraz wprowadzenia bezpłatnego przejazdu. 
Zaproponował rozdzielenie tego na 2 części: apel dotyczący  budowy węzła Czerniewice i 2 
część dotycząca wprowadzenia bezpłatnego przejazdu po wybudowaniu węzła Czerniewice.            
Złożył wniosek formalny o odesłanie projektu apelu do wnioskodawców. 
 
GŁOSOWANIE:  

Wniosek formalny. Wynik głosowania: 5 – 12 – 1. Wniosek nie został przyjęty. 
 
p. M. Jakubaszek – wyraził ubolewanie, że padały słowa, które nie powinny padać. 
Przewodniczący W. Przybyszewski powiedział, że nie można ocierać się o śmieszność. 
Chwilę wcześniej radny M. Rzymyszkiewicz powiedział, że nie ma możliwości zwolnienia z 
opłat za przejazd obwodnicą Torunia, podczas gdy w sierpniowe weekendy samochody 
jeździły za darmo.  
Na Konwencie Seniorów padła propozycja współpracy przy konstruowaniu apelu i szkoda, że 
te wszystkie propozycje, które podano, nie zostały przedstawione, bo faktycznie w jakiejś 
części apel byłby lepiej dopracowany. Podziękował za pracę nad apelem klubom SLD i CzG. 
 
p. M. Rzymyszkiewicz – sprostował wypowiedź przedmówcy co do słów, których nie użył w 
swej wypowiedzi. Zdementował, że nie mówił o obwodnicy, bo omawiany odcinek nie jest 
obwodnicą, a odcinkiem autostradowym. Nie ma prawnych możliwości zwolnienia tego 
odcinka z opłat. Od czasów odpowiedzi z ministerstwa infrastruktury nic nie zmieniło się. 
Pytania zmierzały do tego, by uświadomić wnioskodawcom, że nie ma możliwości 
zwolnienia tego odcinka z opłat. Co do zwolnienia w weekendów to powołano się na punkt 
umowy między państwem a koncesjonariuszem dotyczący sytuacji zagrożenia 
bezpieczeństwa i życia użytkowników autostrady. Ten manewr nie może mieć stałego 
charakteru i wnioskodawcy powinni o tym wiedzieć.  
 
GŁOSOWANIE:  

Apel według druku nr 1043. Wynik głosowania: 14 – 4 – 0. Apel został podjęty  
(apel nr 8/14). 
 
Oświadczenie: 
 
p. Ł. Walkusz – oświadczył, że głosowanie „za” było efektem pomyłki. Chodziło o 
głosowanie  „przeciw”. 
 
XIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie powołania Rady Społecznej działającej 
przy Miejskiej Przychodni Specjalistycznej w Toruniu – DRUK NR 1030. 
 
p. I. Miłoszewska – przedstawiła projekt uchwały.  
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p. J. Kowalski – zgłosił w imieniu klubu radnych PiS kandydatury: radnej B. Królikowskiej 
– Ziemkiewicz oraz radnego M. Jakubaszka. 
 
p. T. Kruszyński – zgłosił w imieniu klubu radnych SLD kandydaturę radnej U. Polak. 
 
p. J. Beszczyński – zgłosił w imieniu klubu radnych CzG kandydatury radnych A. 
Jasińskiego i S. Kruszkowskiego. 
 
p. J. Gulewski – zgłosił w imieniu klubu radnych PO kandydaturę radnego A. Myrchę. 
 
p. M. Frąckiewicz – poinformował o konieczności powołania komisji skrutacyjnej. Poprosił 
o zgłaszanie kandydatur. Poprosił o wydrukowanie kart z nazwiskami kandydatur w 
kolejności zgłoszeń. Poinformował o sposobie głosowania. 
 
Radni zgłoszeni do komisji skrutacyjnej: D. Zając. J. Kowalski, P. Gulewski. 
 
GŁOSOWANIE:  

Powołanie komisji skrutacyjnej. Wynik głosowania: 17 – 1 – 0. Komisja została 
powołana. 
 
p. M. Frąckiewicz – ogłosił 7 min. przerwy na przygotowanie kart. 
 
Po przerwie. 
 
p. D. Zając – odczytała protokół z głosowania. 
 
Uchwała według druku nr 1030. Wynik głosowania: 14 – 0 – 6. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 848/14). 
 
Oświadczenie: 
 
p. W. Przybyszewski – przypomniał, że stało się podobnie jak w przypadku wyborów do 
rady społecznej szpitala miejskiego. Wówczas kandydatury radnych PO zostały wycofane i 
członkami rady społecznej zostali członkowie koalicji. Scenariusz powtórzył się. 
Pogratulował wybranym osobom. Źle to wróży na przyszłość. Koalicja obsadziła sobą po 2 
radnych koalicji. Szkoda, że nie udało się wznieść ponad podziały. 
 
p. M. Frąckiewicz – przypomniał, że na bieżącej sesji było głosowanie osób z tzw. listy 
społecznej, z rekomendacji rady miasta i zgłoszonych przez prezydenta. Liczyć każdy umie i 
potrafi policzyć obecnych radnych z klubów. Można zastanowić się, czy z każdej ze stron nie 
dominuje jakiś interes polityczny. Trudno jednak w przypadku rady społecznej powiedzieć, że 
to jest jakiś interes, bo to jest tylko praca i należą się podziękowania. To jest tylko praca bez 
żadnych profitów. To jest tylko mała złośliwość, jeśli porówna się wyniki głosowań. 
 
XIV. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniająca uchwałę w sprawie nałożenia na 
Zakład Pielęgnacyjno-Opiekuńczy im. Ks. J. Popiełuszki w Toruniu oraz Miejską 
Przychodnię Specjalistyczną w Toruniu obowiązku wykonania zadań na rzecz ochrony 
zdrowia mieszkańców Torunia – DRUK NR 1044. 
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p. I. Miłoszewska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1044. Wynik głosowania: 16 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 849/14). 
 
XV. Rozpatrzenie projektu zmieniającej uchwałę w sprawie określenia szczegółowych 
zasad, trybu przyznawania i pozbawiania, oraz rodzajów i wysokości stypendiów 
sportowych, nagród i wyróżnień za osiągnięte wyniki sportowe – DRUK NR 1034 – I i II 
CZYTANIE.  
 
p. J. Więckowski – przedstawił projekt uchwały z autopoprawką. 
 
Opinie: 
 
KOiS – zał. nr 12. 
 
I czytanie 
 
Pytań nie było. 
 
Dyskusja: 
 
p. Z. Ernest – zgłosił poprawkę do § 8 ust. 4; słowa o 30% zastąpić o 40%. To pozwoli na 
pokrycie klubom kosztów innych niż wynagrodzenia, szczególnie w pierwszym okresie 
danego roku kalendarzowego. 
 
p. M. Frąckiewicz – przypomniał, że kiedy przyznawano zasady dotyczące trybu 
przyznawania i pozbawiania stypendiów, kierowano się tym, że kluby sportowe zalegają z 
wypłatami dla swoich zawodników, co stawia daną dyscyplinę i klub w niekorzystnym 
świetle.  
W tamtych zasadach pozwolono na 30% zmniejszenia dotacji na rzecz, dotacji, która będzie 
przekazywana. Teraz idzie się jeszcze dalej o kolejne procenty. Można zgodzić się na 50% 
pod warunkiem realizacji wynagrodzeń dla zawodników. Wówczas możnaby zgłosić nawet 
50%, bo na początku sezonu brakuje pieniędzy, ale musiałby być spełniony warunek 
przyświecający wprowadzeniu regulaminu.  Podstawowym  warunkiem jest realizacja wypłat 
i wynagrodzeń. 
 
p. S. Kruszkowski – wskazał, że nie jest rolą miasta, by na początku sezonu dyrektor lub 
prezydent zajmowali się tym, czy klub ma na opłaty licencyjne itp. Trochę odchodzi się od 
istoty sprawy, bo teraz jest zmartwienie, czy klub będzie miał, czy też nie, pieniądze. Chodzi 
o to, żeby nie wracać do poprzedniej formy. 
Poprosił, aby w § 6.1 ust. 2 trenerów traktować na równi i wyrównać do 300%.  
 
p. M. Frąckiewicz – poprosił o zgłoszenie tego w formie poprawki.  
 
p. M. Frąckiewicz – ad vocem. Przyznał, że tworzeniu regulaminu przyświecało zapewnienie 
płac. Jeśli warunki płac podpisane z zawodnikami będą wypełnione, to dlaczego nie ma w 
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pierwszej części uczestniczyć we wsparciu klubów, które mają zabezpieczone w dalszym 
okresie sezonu. 
 
p. J. Więckowski – poinformował, że poprawkę radnych S. Kruszkowskiego i Z. Ernesta 
zostaje przyjęta jako autopoprawka. W przypadku 1 poprawki, gdzie jest zapis, że pula 
stypendiów wskazana w załączniku nr 2 na wniosek klubu sportowego może ulec. W związku 
z tym  każdy wniosek będzie sprawdzany. Jeśli będą przypadki wskazane przez radnego S. 
Kruszkowskiego i przewodniczącego rady, to takiej zgody nie będzie. Cel był taki, żeby 
takich sytuacji nie było. To będzie dokładnie analizowane. Może być 40%, ale nie więcej, bo 
nie taki był cel uchwały.  
 
II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1034 z 3 autopoprawkami. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. 
Uchwała została podjęta (uchwała nr 850/14). 
 
XVI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchylenia niektórych uchwał 
dotyczących gospodarowania gminnym zasobem nieruchomości – DRUK NR 1039. 
 
XVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży nieruchomości gruntowej 
położonej w Toruniu przy ul. Gagarina 152a oraz ul. Reja, będącej własnością Gminy 
Miasta Toruń – DRUK NR 937. 
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekty uchwał. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 13, 14. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1039. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 851/14). 
 
Uchwała według druku nr 937. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 852/14). 
 
XVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zasad sprzedaży nieruchomości 
gruntowych stanowiących własność Gminy Miasta Toruń na rzecz ich użytkowników 
wieczystych – DRUK NR 967 – I CZYTANIE. 
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekty uchwał. 
 
Opinie: 
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KIiOŚ – zał. nr 15. 
 
I czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
p. A. Jasiński – skierował druk do II czytania 
 
XVIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży nieruchomości 
zabudowanej położonej przy ul. Winnica 10a w Toruniu – DRUK NR 1027. 
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 16. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1027. Wynik głosowania: 17 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 853/14). 
 
XIX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nabycia prawa użytkowania 
wieczystego do nieruchomości położonych przy ul. Równinnej, Płaskiej i M. C. 
Skłodowskiej, Na Zapleczu, Chrzanowskiego – DRUK NR 1040. 
 
XX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nabycia prawa użytkowania wieczystego 
nieruchomości położonych przy ul. Równinnej, Płaskiej i M. C. Skłodowskiej – DRUK 
NR 1041. 
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekty uchwał z autopoprawkami. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 17, 18. 
 
Pytania: 
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, dlaczego ma być wskazany układ drogowy, skoro na odcinku 
wschód - zachód jest droga ślepa w kierunku Na Zaplecze, droga północna jest ślepa ?  
Czy przyjęto zasadę, żeby ponieść minimalne koszty wykupu, a tylko umożliwi ć inwestorom 
na terenie Elany dojazd ?  
 
p. W. Krawiec – odpowiedział, że układ nie jest do końca zamknięty. Jest połączenie z ul. 
Równinną. Ul. Płaska dochodzi i jest wylot z ul. Bukowej. Jest połączenie z ul. M. 
Skłodowskiej – Curie. Na początek są minimalizowane koszty nabycia, bo dochodzą jeszcze 
koszty budowy dróg. Boryszew chciał na początku więcej sprzedać, ale miasto stwierdziło, że 
na tym etapie to wystarczy. 
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p. W. Przybyszewski – wskazał, że wszystkie drogi na terenie Elany są na podbudowie 
betonowej, więc koszty modernizacji dróg będą ogromne. Koszty to 24 mln zł. Będzie 2 
właścicieli dróg; gmina, która będzie użytkownikiem wieczystym gruntów Skarbu Państwa i 
Boryszew, który będzie uczestnikiem wieczystym gruntów, których właścicielem jest Skarb 
Państwa. 
 
p. W. Krawiec – potwierdził, że tak. 
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, czy w kwocie zakupu jest uwzględniona kanalizacja 
deszczowa i sanitarna ?  
 
p. W. Krawiec – odpowiedział, że miasto kupuje grunty. W kwocie 24 mln zł jest pełen koszt 
związany z przebudową kanalizacji odwodnieniowej. Kanalizacja będzie robiona przez 
wodociągi we własnym zakresie i to będzie dodatkowy koszt.  
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, czy można powiedzieć, ile nowych miejsc pracy powstało w 
2014 r. ?  
Czy miasto ma harmonogram budowy układu drogowego ?  
 
p. W. Krawiec – odpowiedział, że w pierwszej kolejności będą miejsca pracy. Miasto ma 
zarezerwowaną kwotę w budżecie.  
 
p. A. Zakrzewski – odpowiedział, że w projekcie umowy jest zapisane, że po podpisaniu 
umowy Boryszew musi okazać się 100 nowymi miejscami pracy. Każdy kolejny 
przejmowany odcinek musi być potwierdzony kolejnymi 100 miejscami pracy. Na końcu ma 
być 600 miejsc pracy. Jeśli okaże się, że Boryszew lub firmy działające na tamtym terenie nie 
utworzą miejsc pracy, to miasto może wstrzymać się z wykupem terenów i budową. Obecnie 
jest potwierdzenie od 7 firm, które funkcjonują na terenie Boryszewa. Te firmy przedstawiły 
projekt 300 miejsc pracy.  
 
p. M. Frąckiewicz – zapytał, czy Boryszew ma podzielone geodezyjnie działki, które 
sprzedaje i udostępnia następnym inwestorom ? 
 
p. A. Zakrzewski – odpowiedział, że część terenów jest podzielona i może być od razu 
sprzedana, a część jest dzielona wg potrzeb inwestycyjnych danego przedsiębiorcy. 
 
Dyskusja: 
 
p. W. Przybyszewski – przyznał, że w pierwszej chwili zachwycił się projektem uchwały, bo 
Toruń potrzebuje nowych miejsc pracy.  
Zwrócił uwagę, że 1 miejsce pracy będzie kosztowało miasto 60 tys. zł, jeśli program zostanie 
zrealizowany. Miasto wydaje ogromne pieniądze na uzbrojenie np. na JAR-ze, a nie 
znaleziono praktycznie żadnego inwestora, który chciałby stworzyć miejsca pracy.   
Chyba zbyt optymistycznie gwarantuje się, że zostanie zainwestowane 24 mln zł. Drogi na 
terenie Elany były realizowane w latach 70. i 80. Dziś ich stan może znacznie odbiega od 
tego, co jest w mieście jako ulice. Pójście w kierunku wyłożenie 30 mln zł dla 500 osób jest 
zbyt kosztowne. Stąd tworzenie miejsc pracy jest cenne, a z drugiej koszt ogromny. 
 
p. M. Frąckiewicz – przyznał, że stan dróg na Elanie odbiega od standardów i one są 
wyeksploatowane. Nie ma zakazu wjazdu i można wjechać na tamten teren.  
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Z terenu Elany stanie się nowa dzielnica przemysłowa. Inwestorzy docelowo doprowadzą do 
tego, że będzie to wyodrębniona dzielnica, w której będą zlokalizowane najróżniejsze branże. 
Nie można przeliczać w prosty sposób, że to jest 60 tys. zł/ miejsce pracy, bo to jest minimum 
zapisane w uchwale. W uchwale jest zapisane minimum, a może być więcej miejsc.  
W swoim czasie Boryszew przedstawiał koncepcję parku technologicznego, gdzie miał być 
lokalizowany nowoczesny przemysł. Trzeba przyjąć uchwale, a mając zabezpieczenia, że 
minimalne koszty miasto będzie ponosiło, kiedy będą powstawały miejsca pracy, a tym 
samym będzie to wyjście dla tych, którzy będą chcieli inwestować w tym rejonie miasta w 
zwartym kompleksie zakładów i instytucji. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1040. Wynik głosowania: 14 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 854/14). 
 
Uchwała według druku nr 1041. Wynik głosowania: 14 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 855/14). 
 
XXI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży albo oddania w użytkowanie 
wieczyste nieruchomości gruntowych, położonych w Toruniu, na terenie osiedla 
mieszkaniowego Rudak „B”, będących własnością Gminy Miasta Toruń – DRUK NR 
1036. 
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 19. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1036. Wynik głosowania: 14 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 856/14). 
 
XXII. Przedstawienie informacji na temat stanu realizacji projektów:  

- szybka kolej metropolitalna w bydgosko - toruńskim obszarze metropolitalnym Bit-
City oraz integracja systemów transportu miejskiego; 

- Bilet Metropolitalny;  

- Rozwój sieci komunikacji tramwajowej w Toruniu w latach 2007-2013. 

p. M. Kowallek – przedstawił informacje na temat biletu metropolitalnego.  
 
Pytania: 
 
p. J. Beszczyński – nie można odtworzyć wypowiedzi. 
 
p. M. Kowallek – odpowiedział, że aplikacja Mobiletu działa od ubr. na smartfonach. 
Obecnie ok. 36 tys. zł uzyskiwane jest przychodów ze sprzedaży biletów poprzez tę aplikację. 
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p. R. Wiewiórski – przedstawił informacje na temat rozwoju sieci komunikacji tramwajowej 
w Toruniu w latach 2007-2013 oraz Bit – City. 
 
Pytania: 
 
p. A. Rojewski – zapytał, ile jest stacji zasilających i jaka jest moc zapotrzebowania dla tych 
stacji ?  
 
p. R. Wiewiórski – odpowiedział, że moc jest wystarczająca, jest w ramach modernizacji 
rozbudowywana stacja główna o nowe pola. 
 
p. M. Frąckiewicz – zapytał o zamierzenia dotyczące systemu inteligentnego zarządzania 
ruchem i jak przebiegają nad nim prace ?  
 
p. R. Wiewiórski – odpowiedział, że tym zajmuje się MZD w ramach tego część tych 
systemów będzie w nowej perspektywie finansowej UE. W ramach projektu tramwajowego 
jest realizowany projekt systemu kierowania ruchem drogowym na linii średnicowej nr 1. 
Częściowo na linii nr 2 ma być priorytet dla przejazdu tramwajów. Będzie to rozbudowane 
dalej w kierunku linii średnicowej nr 2 i priorytet dla przejazdu autobusów. 
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, czy udało się opanować sytuację związaną z przekładaniem 
zwrotnic na ul. Odrodzenia ?  
 
p. R. Wiewiórski – odpowiedział, że jest system podczerwieni i są zamontowane nadajniki w 
tramwajach, na sieci i do zwrotnic.  
 
p. W. Przybyszewski – nie można odtworzyć wypowiedzi. 
 
p. R. Wiewiórski – odpowiedział, że przebudowa dla przebudowy nie ma sensu. Były 
potrzebne miejsca odstawcze dla tramwajów podobnie jak na ul. Olimpijskiej. 
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, czy od pl. Teatralnego do ul. Warszawskiej będzie układ 
dwu jezdniowy, bo przy UMT wykonano garb ?  
Czy po torowisku na ul. Wały gen. Sikorskiego będą jeździły samochody, czy będzie 
oddzielenie ?  
 
p. R. Wiewiórski – odpowiedział, że garb ma ochronić zatokę wjazdową do UMT. 
Torowisko będzie częściowo oddzielone tam, gdzie są skrzyżowania, żeby nie było tak, że 
samochody skręcające w ul. Prostą wjeżdżają na torowisko na lewoskręcie i blokują ruch 
tramwajowy. 
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, czy od pl. Teatralnego w kierunku wschodnim będą 2 
jezdnie w kierunku wschodnim ? 
 
p. R. Wiewiórski – odpowiedział, że tak i nie. Do wyjazdu z parkingu będzie 1 jezdnia, a 
dalej 2. Jedna będzie służyła skrętowi w ul. Uniwersytecką i zawracaniu, a druga do jazdy na 
wprost i skręcaniu w prawo.  
 
p. W. Przybyszewski – warto przyjrzeć się temu, żeby tzw. trudny krawężnik nie był 
problemem w przyszłości dla płynności ruchu.  
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XXIII. Interpelacje, zapytania i wnioski (zgodnie z § 36 Regulaminu Rady Miasta 
Torunia). 

1. Interpelacje:  

p. M. Frąckiewicz – poinformował, że nie wpłynęły żadne interpelacje. 

2. Zapytania:   

a) radny Z. Ernest – zapytał,  

- ile drzew wycięto na terenie między ul. Broniewskiego i Fałata do dnia 04.09.2014 ? 

- w jakiej wysokości pobrano opłaty za zezwolenia na wycinkę drzew do dnia 04.09.2014? 

- ile drzew wycięto bez pobrania opłaty, podać przyczynę i kwotę, jaką należałoby pobrać, 
gdyby nie zezwolenie z pobrania opłaty do dnia 04.09.2014 r. ? 

- ile drzew pozostało na w/w terenie do dnia 04.09.2014 r. ? 

Odpowiedź nie została udzielona na sesji. 

b) radny B. Jóźwiak – zapytał o ul. Dożynkową: 

- czy sposób osadzenia studzienek zlokalizowanych na tej ulicy zapewnia właściwe 
użytkowanie drogi przez cieżkie pojazdy w tym autobusy miejskiej ? 

- czy krawężniki położone przy zjazdach w prostopadłe ulice zoostaną wymienione na 
zgodne ze specyfikacją projektu krawężniki łukowe ? 

- czy możliwe jest położenie krawężników granitowych ? 

Odpowiedź nie została udzielona na sesji. 

c) radny M. Fr ąckiewicz – zwrócił uwagę, że osoba niema i głucha nie może połączyć się z 
Toruńskim Centrum Zarządzania Kryzysowego. Od roku w mieście w Straży Miejskiej jest 
telefon, gdzie osoba niema może wystukać smsa. W TCZK nie ma takiej możliwości. 

 Zapytał, czy można tego typu telefon uruchomić w TCZK i poinformować mieszkańców o 
możliwościach korzystania z tej formy kontaktu i pomocy ?  

Odpowiedź nie została udzielona na sesji. 

3. Wnioski:  

a) radny A. Z. Ernest – 1 wniosek (zał. nr 20), 

b) radny W. Przybyszewski – 1 wniosek (zał. nr 21), 

c) radna U. Polak –  1 wniosek (zał. nr 22), 

d) radna B. Królikowska – Ziemkiewicz – 3 wnioski (zał. nr 23), 

e) radny M. Jakubaszek – 2 wnioski (zał. nr 24, 25). 

XXIV. Informacje:  

- Przewodniczącego, Prezydenta, inne: nie było. 
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XXL. Zakończenie sesji. 

p. M. Frąckiewicz – zakończył LVIX (59) sesję Rady Miasta Torunia. 
 
Protokół sporządził           Przewodniczący 
/-/  Piotr Pyrek       Rady Miasta Torunia  
                             /-/ Marian Frąckiewicz       
     


